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Nosí trička s nápisem Trash 
Hero a dobrovolně uklízejí 
Jihlavu. Na svém Facebooku 
informují, co kde udělali, nebo 
třeba, že se jim o úklidu dokon-
ce i v noci zdá. Zakladatelkami 
jihlavské základny Trash Hero 
jsou dvě ženy - Tereza Vazquez 
a Lenka Manová. 

Veronika Dawidowicz ז

Kdo, nebo co jsou vlastně Trash 
Hero?

Tereza: Trash Hero jsou v překla-
du úklidoví hrdinové, holky, kluci, 
dobrovolníci, kteří uklízí své okolí, 
aby bylo líp. 

Lenka: Jsou to úklidoví hrdinové, 
nadšenci, kteří ve svém volném čase 
uklízí přírodu, města, ale také napří-
klad sází stromy či se zapojují do 
osvěty a do enviromantálního vzdě-
lávání dětí.

Koho z vás napadlo pustit se do 
úklidu Jihlavy?

Tereza: Myšlenku uklízet Jihlavu 
jsme měly obě dvě a uklízely jsme i 
před založením jihlavské základny 
Trash Hero. Na založení jsme se spo-
lečně domluvily a šly do toho.

Je Trash Hero jen jihlavská 
záležitost, nebo je to celorepubli-
kově?

Tereza: Je to celorepubliková, 
vlastně celosvětová záležitost. Tra-
sh Hero uklízí na 162 místech v 15 
zemích světa. Zakladatelé jsou Čech 
Jan Bareš a Roman Peter ze Švýcar-
ska. 

Lenka: S ostatními českými 
základnami jsme v kontaktu a ales-
poň jednou za rok se scházíme, kaž-
dá základna funguje samostatně, ale 
s podporou TH Czech Republic. 
Díky tomu máme potřebné vybave-
ní a taky třeba žlutá trička pro dob-
rovolníky.

Dalo by se říci, ve kterých čás-
tech Jihlavy je největší nepořádek?

Tereza: Svou energii a čas jsme 
opakovaně vkládali do jihlavské-
ho městského nádraží, ale tam je to 
nekonečný příběh. Uklidili jsme zde 
stovky kilogramů odpadu a odpad 
je tu stále. Pak jsou to různé par-
ky, hradby, některé zastávky, např. u 
Kauflandu. 

Lenka: Městské nádraží mě osob-

Městské nádraží je nekonečný příběh

SKUPINKA nadšenců, kteří jsou ochotni něco udělat navíc. Svolávají se prostřed-
nictvím sociální sítě Facebook.   Foto: FC

NEPOŘÁDEK, nad kterým kolikrát zůstává růzum stát, nebývá jen u městského 
nádraží.   Foto: FC

ZNAK jihlavské základny Trash Hero. 

Z kotelny jihlavské nemocnice nejdřív zmizel 
komín, teď se bude měnit kotelna. Opravy mají 
stát desítky milionů.

Kotelna v jihlavské nemocnici projde v násle-
dujících měsících kompletní rekonstrukcí. 
Budova, která zajišťuje teplo pro celý areál, se 
bude opravovat ve dvou etapách téměř rok. 

Budova, která se nachází u vjezdu z ulice U 
Cvičiště, dodává teplo pro celou jihlavskou 
nemocnici. Investovat se bude do technologií 
i stavebních prací: „Vymění se kotle, kogenerační 
jednotky, rekonstruovat se budou inženýrské sítě,“ 
jmenuje provozně technický náměstek Alexan-
der Filip. 

Nemocnice opraví za 50 mil. kotelnu

STÁVAJÍCÍ kotelna dozná zásadní rekonstrukci.  
 Foto: archiv NemJi

Kotelna dodává teplo do celého areálu největ-
ší nemocnice v Kraji Vysočina, která čítá přes 
700 lůžek a zaměstnává 1600 lidí, je také jedním 
z největších zaměstnavatelů v kraji. Ročně přijme 
kolem 25 tisíc hospitalizovaných pacientů a zdra-
votníci ošetří zhruba 370 tisíc ambulantních paci-
entů. 

Práce na zrekonstruované kotelně mají být hoto-
vé na konci září příštího roku. Probíhat budou ve 
dvou etapách. Stavební úpravy by měly být hotové 
do konce dubna příštího roku a poté budou probí-
hat instalace technologií. Investorem je Kraj Vyso-
čina a náklady jsou bezmála 50 milionů korun 
včetně DPH. -tz,red-

ně trápí neustále, ale je to, jak říká 
Terka, nekonečný příběh. Postupem 
času děláme úklidy spíš v přírodě 
než ve městě.

Jsou nějaká období, kdy je nepo-
řádek vždycky větší?

Tereza: Řekla bych, že po zimě, po 
opadnutí sněhu, se ukáže, co do sně-
hu lidé vyhodili, takže s jarem při-
chází velké úklidy.

Lenka: Hodně odpadků se obje-
vuje i v létě, kdy tráví lidé více času 
venku a mnohdy po nich zůstávají 
lahve od alkoholu, plechovky, petky.

Jak mohou lidé pomoci tomu, 
aby příroda byla čistší?

Tereza: Je to o zodpovědnosti 
každého člověka, a po těch nezodpo-
vědných uklízíme my a mnoho dal-
ších lidí. Lidé jdou na houby a berou 

s sebou rovnou i pytle na odpadky. A 
jak pomoci celkově? Např. přemýš-
let nad tím, kolik a jaký odpad vytvá-
říme.

Lenka: Chovejme se zodpovědně 
a učme tomu další generace. Místo 
uklízení odpadků potom můžeme 
svou energii vkládat třeba do sáze-
ní stromů. I můj šestiletý syn chápe, 
že když můžu do lesa přinést plnou 
plechovku, zvládnu jí zase odnést 
prázdnou. Je to jednoduché a stačí 
málo k tomu, abychom žili v čistším, 
hezčím prostředí.

Co nejkurióznějšího jste napří-
klad při úklidu sesbírali?

Tereza: Boty, spodní prádlo. 
Lenka: Spousty baterek, dětské 

hračky, neustále nás udivují spousty 
jednorázových holítek a nepřestá-
vám se divit pneumatikám na fakt 

nepřístupných místech. Že si s tím 
dá někdo tu práci.

Je po Jihlavě dostatek odpadko-
vých košů, nebo někdy opravdu 
není kam odpadky vyhodit?

Tereza: Myslím, že košů je dostatek. 
Nemůžeme očekávat, že po každých 
deseti metrech bude koš. Učila jsem 
syna, že pokud koš nepotká, odpadek 
vyhodí doma. Ale pokrytí košů a kon-
tejnerů je podle mě dobré. 

Kdy probíhají úklidy a může se 
jich zúčastnit kdokoliv? Co je k 
tomu potřeba? 

Tereza: Potřeba je v podstatě čas 
a energie člověka. Rukavice, pytle a 
dezinfekci poskytujeme. Úklidy pro-
bíhají průměrně jednou za měsíc po 
naší domluvě, a když dostaneme tip 
na úklid. Události a veškeré informa-
ce k úklidům jsou k dispozici na Fa-
cebooku Trash Hero Jihlava. 

Je to s lidmi, co se pořádku tý-
če, horší, nebo lepší? Jsme čím dál 
více lhostejní k přírodě? Nebo ješ-
tě nejsme tak úplně ztraceni?

Tereza: S covidem a různými 
opatřeními se zvedl počet plechovek 
(pivo, energy drinky) v ulicích i pří-
rodě. A jestli je to s lidmi horší, nebo 
lepší? Asi pořád stejné.:) 

Na další otázky nelze odpovědět 
jednou větou, je to velké téma. Na 
jedné straně se neustále staví, takže 
louky a jiné zelené plochy musí 
uhnout před zájmy lidí, na druhé 
straně vidím, že spousta lidí se hod-
ně zajímá o přírodu a vrací se ne „na 
stromy“, ale alespoň pod ně. Dávají 
nám totiž stín, energii a ŽIVOT. 


